
Zeleň, nebo průmyslová zóna? Poslední šance u Štěrboholské spojky 

1. Charakteristika  

Jednou z nejvýznamnějších událostí s velkým dopadem na Dolní Počernice je aktuální snaha změnit 

územní plán v tzv. zóně Dolní Počernice jih evidované pod označením Z 2883/00 (změna). Návrh 

změny se týká katastrálního území Dubeč na počernické straně Štěrboholské spojky. Motivem změny 

je podnikatelský záměr uplatňující se na pozemcích, které jsou v platném územním plánu určené 

z velké části pro zelený pás, který má chránit obytnou zástavbu Dolních Počernic proti negativním 

vlivům dopravy na Štěrboholské spojce a na dálnici D0. S návrhem změny se střetáváme již více než 10 

let. Naše samospráva si uvědomuje škodlivost navržených zásahů pro Dolní Počernice a její přístup byl 

ještě v roce 2018 jednomyslně odmítavý. Postupně se ale vyvíjel a při projednání návrhu změny v roce 

2021 těsná většina zastupitelů již návrh negativního stanoviska vůči změně zeleného pásu na 

průmyslovou zónu nepodpořila.  

2. Profil občanských připomínek 

Nesouhlasné stanovisko v řízení vedeném magistrátem ale vydalo několik fyzických a právnických 

osob. Sdružení pro Místní Správu (SMS), které zastupuji, podalo připomínky obsahujícího následující 

hlavní výhrady:  

• Vážné procesní nesrovnalosti ve schvalování zadání změny, resp. nevěrohodnost způsobu pořízení 

změny – orgán hl. města Prahy byl mylně informován, že rada naší městské části vydala ve věci 

podpůrné stanovisko ačkoli Dolní Počernice požadovaly v celém dotčeném prostoru zachování 

platného územní plánu.     

• Nesoulad s vlastní koncepcí a politikou územního plánování a územního rozvoje:  

✓ oblast je vymezena formou ploch územních rezerv, zatímco změna v něm navrhovala zcela 

novou městskou vícefunkční čtvrť s nepřijatelně vysokou mírou využití území, 

✓ nedodržení povinnosti prokázat nemožnost využití ploch již určených k zástavbě dle Stavebního 

zákona,     

✓ nesoulad s politikou územního rozvoje; v území mají být vytvářeny podmínky pro zajištění 

migrační propustnosti krajiny, má být omezováno nežádoucí srůstání sídel do kompaktních 

celků; stávající sídelní struktura by neměla být nabourána živelným rozvojem zastavěného 

území a vytvořením samostatně nefunkčního satelitu při okraji Štěrboholské spojky na dotek 

dálnice D0, 

✓ rozvojové území nemá bezprostřední vazby na stávající zástavbu Dubče a územně jí nepomáhá; 

naopak je v těsné blízkosti Dolních Počernic, které ovlivňuje v rozdílném funkčním využití ploch 

a ekologicky náročnějším provozem. 

• Nesoulad s koncepcí stanovenou v projednávaném Metropolitním plánu: 

✓ koncepce metropolitního plánu rozvíjí samostatné sídlo Dolní Počernice jako kompaktní sídlo, 
rozvoj území je navržen doplněním a dostavbou stávající urbanistické struktury zastavěním 
východní části zástavby; oblast zasažená změnou je v území navržena jako nezastavitelná! 

✓ lokalita se rozvíjí na převážně volných pozemcích a rasantně se zmenšují široké pásy zeleně 
podél Štěrboholské radiály (izolační zeleň vůči Štěrboholské spojce a budoucí dálnici D0), 

✓ do úvahy není vzat projednávaný návrh metropolitního plánu, který s „Velkou Dubčí“ nepočítá 
– priorita rozvoje hl. m. Prahy je kladena na transformaci stávajících „brownfields“ ve vnitřním 
a středním prstenci Prahy a nikoli na extenzivní rozvoj vnějšího prstence. 

• Nesoulad s původním urbanistickým řešením Dolních Počernic: 
✓ změna není v souladu s urbanistickou studií Dolní Počernice jih,   
✓ potřeba nových ploch pro bydlení v dotčené lokalitě není prokázaná,  
✓ navýšení koeficientu míry využití plochy je v nesouladu se stávající koncepcí Dolních Počernic,  



✓ dopravní zatížení celého širšího území není řešeno koncepčně – Dolní Počernice se chybějící 
přeložkou I/12 stanou maximálně využívanou trasou kvůli plánované tangentě ze směru 
Běchovice, Újezd a dalších lokalit na východ od Prahy, 

✓ v lokalitě je nedostatečná kapacita inženýrských sítí s ohledem na změnu,  
✓ v Dolních Počernicích (cca 2500 obyvatel, výhledově + 2000) je naprosto nedostatečná kapacita 

veřejné infrastruktury a základního občanského vybavení; při prudkém nárůstu obyvatel o další 
jednotky tisíc nároky na školy, školky, lékařskou péči, obchody, služby a další podstatně 
stoupnou (navíc se bude jednat o občany Dubče, kteří budou využívat infrastrukturu a 
občanskou vybavenost Dolních Počernic; od „své městské části“ budou odříznuti dálničním 
tělesem a Štěrboholskou radiálou), 

✓ lokalita je extrémně zatížená hlukem ze Štěrboholské radiály, dálnice D0 a koridorem železniční 
dopravy; původně navržené široké pásy zeleně a protihlukové valy jsou změnou výrazně 
eliminovány, je chybně počítáno s korekcí na tzv. „starou hlukovou zátěž“ a celá oblast má již 
nyní problém s dodržováním hygienických limitů pro hluk, 

✓ lokalita je extrémně zatížená imisemi ze Štěrboholské radiály, dálnice D0 a Malešické spalovny; 
situace se podstatně zhorší odstraněním širokých pásů ochranné zeleně, chybně je počítáno 
s tím, že nedojde ke zvýšení mikročástic atmosférického aerosolu, navýšení dopravy totiž 
způsobí vyšší koncentraci těchto škodlivin, 

✓ posuzování vlivu koncepcí na životní prostředí nezohledňuje vliv budoucího provozu dálnice 
D0 po uvedení do provozu plánovaného úseku SOKP 511,    

✓ polovina navržených ploch se nachází ve II. třídě ochrany ZPF. Zákon 334/1992 Sb., § 4, (3) 
uvádí: Zemědělskou půdu I. a II. třídy ochrany lze odejmout pouze v případech, kdy jiný veřejný 
zájem výrazně převažuje nad veřejným zájmem ochrany zemědělského půdního fondu; změna 
vyvolaná potřebou soukromého investora není v žádném případě tímto veřejným zájmem, 

✓ změna nereflektuje novou výstavbu Pražské developerské společnosti na sousedních pozemcích, 
přičemž potenciálně nejvíce škodlivý bude průjezd do prostoru změny novou dopravní páteří 
(tzv. tangentou) přes východní cíp katastrálního území Dolních Počernic; tvarování páteřní 
komunikace do pravého úhlu neodpovídá hladké průjezdnosti, je obchvatem obchvatu Prahy, je 
v nesouladu s dopravní studií a dopravními problémy DP, 

✓ navržená zástavba je uprostřed ničeho, respektive v záhybu mezi extrémně přetíženými 
transitními dálnicemi, území nemá žádnou infrastrukturu a občanskou vybavenost; zcela mění 
vztahy s okolními městskými částmi, dopravní cesty, návaznosti atd. v celém území; je lokalitou 
s nedostatečným vybavením a s potenciálem vyloučené lokality.  

• Ekologické vlivy a vliv na přírodu hl. města Prahy 
✓ navrhovaná změna územního plánu bude mít při srovnání s platným územním plánem negativní 

vliv na zachování hodnot řešeného území „lesy“ a „zemědělská půda I. a II. třídy ochrany“, 
✓ změna vypouští nivní zeleň podél málo vodnaté vodoteče přitékající do Dolnopočernického 

rybníka, 
✓ hodnocení změny z pohledu ekologie a přírody je neutrální až negativní, v SEA je požadováno 

kapacitu uvažované zástavby (hrubou podlažní plochu) změny snížit! 
✓ dále byly uvedeny následující slabé stránky: zesmetištnění vegetace, rozšiřování invazních 

druhů, vysoký podíl obyvatel zasažených nadměrným hlukem, vysoký podíl produkčních 
krajinných ploch, probíhající nová výstavba na volných nezastavěných plochách generující 
zvýšené nároky na dopravu; vyčerpaná nebo překročená kapacita některých vodojemů a 
vybraných místních ČOV, 

✓ likvidace protihlukové a protiimisní zeleně, 
✓ neexistující monitoring kvality ovzduší v lokalitě změny, 
✓ ignorování synergického znečištění D0, Štěrboholské radiály, Malešické spalovny ve změnové 

lokalitě. 
Z uvedených důvodů SMS požadovalo, aby byl návrh změny Z 2883/00 zamítnut.  
 
 



3. Stanovisko Ministerstva životního prostředí ČR 
 
Při zásazích do řešení území ve formátu navržené změny má významné slovo Ministerstvo životního 
prostředí. MŽP v roce 2021 vydalo ke změně výslovně nesouhlasné stanovisko. Rozsáhlý dokument 
obsahoval 13 skupin závažných připomínek k problematice životního prostředí, přičemž hlavním 
důvodem nesouhlasného stanoviska byla zástavba vysoce kvalitní zemědělské půdy.  
V závěru loňského roku jsem požádal MŽP o sdělení, zda přístup k problematice změny zachovalo. 
Ukázalo se, že v roce 2023 MŽP stanovisko změnilo na souhlasné.     
 
4. Aktuální stav 
 
V kontextu popsaných výhrad k projednávané změně jsem v loňském roce požádal o zabezpečení 
souhrnné informace o jejím aktuálním stavu. Vzhledem k tomu, že validní informace zastupitelstvu ani 
veřejnosti poskytnuty nebyly, zařadil jsem problematiku změny územního plánu Z 2883/00 do návrhu 
programu letošního 12. jednání, které se konalo 4. ledna. Program ale bohužel nebyl schválen, a tak 
veřejnost, která o publikovaná témata měla zájem, neobdržela ani základní informace. Argumentem 
pro zablokování zařazení změny do programu projednání na místní úrovni byl názor pana starosty, že 
tento bod nemá žádné opodstatnění, neboť podklady, které má naše městská část k dispozici, jsou 
několik let staré a procházejí zásadními úpravami.   
Podklady, resp. návrh změny, ke kterému se váží připomínky SMS jsou z roku 2021.  K této verzi se také 
váže obrazová příloha „Vyznačení navrhovaných změnových ploch Změny Z 2883/00 ve výřezu 
z platného územního plánu“. 
23. ledna se jednání rady městské části zúčastnili zástupci spol. Investiční Gama a Architects + Planners 
a představili radním aktualizovanou verzi návrhu. Dle oficiálního sdělení je koncepční studie k dispozici 
v kanceláři starosty. Každý, koho směřování této kauzy zajímá, se může sám o aktuálním vývoji 
přesvědčit, udělat si na změnu vlastní názor a projevit jej vůči zastupitelům, které volil zde v Dolních 
Počernicích, a hlavně vůči těm, které volil na magistrát.  
Poslední možnost vyjádřit se k návrhu změny budeme mít při jejím veřejném projednání 
v Zastupitelstvu hl. m. Prahy v termínu, který oznámí Odbor územního rozvoje MHMP.  Věnujme, 
prosím, této změně svoji pozornost.     
 
 
Ing. Pavel Vermach, Ph.D. 
zastupitel  

 


